

European Conference

Active Ageing and Intergenerational Dialogue – a Challenge for the Danube Countries in a Common Europe

New Directions in Seniors' Education

8th to 10th of July 2012

Presentations in the thematic working groups, Monday, 9.7.2012 Projektpräsentationen in den thematischen Arbeitsgruppen, Montag, 9.7.2012

Procedure

As you know, your project has been selected for a presentation in one of the five conference workshops.

The thematic working groups take all place in the rooms of the Conference Centre Edwin-Scharff-Haus and last two hours in the morning (11.00 to 13.00) and in the afternoon (14.30 to 16.30). In each of the five thematic working groups there will be mostly seven presentations, four in the morning, three in the afternoon. Each project presentation should not last more than 15 minutes (20 minutes for project presentations given by two speakers). Please keep to the time! The focus of the presentation should be on the project background and project aims, project methods, results and outcomes (tangible and intangible), feedback received on outcomes, lessons learnt, any other issues that might be of interest.

Please give your presentation on a memory stick to a member of the organisation team at the registration desk when you arrive Sunday, so that we can save it on the workshop's computer and check if it functions.

We kindly ask you (if not done until now) to send as soon as possible your full paper for the simultaneous translation and for the final publication from the conference.

After each presentation there will be max. 5 minutes in which the audience can ask questions. After the project presentations in each of the above mentioned two time sections, all participants will have the opportunity to discuss the presentations and to reflect the outcomes in the frame of several crucial questions posed to all working groups:

- *Considering your workshop, which contents and methods can be used for activating seniors' education and intergenerational learning in Europe, especially the Danube region?*
- *Which problems and obstacles exist?*
- *Which solutions are there?*

The answers to the questions from the five working groups will be presented and discussed in the plenary session on Tuesday morning.

Moderating the working groups will be experts in the working groups' topics, who will facilitate the discussions and also "watch the timing of the presentations".

If you have any further questions related to your presentation please contact us. More information about the working groups and the co-speaker is on the website <http://www.lill-danube-conference2012.eu/lectures.html>

Thank you for your cooperation!

Ablauf

Wie sie wissen, wurde Ihre Projektpräsentation für eine der fünf Arbeitsgruppen ausgesucht (siehe unten)

Die thematischen Arbeitsgruppen finden alle im Kongresszentrum Edwin-Scharff-Haus statt und dauern insgesamt vier Stunden, zwei Stunden morgens (11.00 bis 13.00) und zwei Stunden nachmittags (14.30 bis 16.30). In den meisten Arbeitsgruppen gibt es sieben Projektpräsentationen, vier morgens und drei nachmittags. Nach jeder Präsentation gibt es 5 Minuten für unmittelbare Nachfragen. Nach den Projektpräsentationen jeder Arbeitsgruppeneinheit haben alle Teilnehmenden die Gelegenheit, die Präsentationen zu diskutieren und die Ergebnisse im Blickwinkel von Fragen zu reflektieren, die für alle Arbeitsgruppen zentral sind:

- *Welche Inhalte und Methoden bieten sich vor dem Hintergrund dieser Arbeitsgruppe an für aktivierende Seniorenbildung und intergenerationelles Lernen in Europa, besonders dem Donauraum?*
- *Welche Probleme und Hemmschwellen gibt es?*
- *Welche Lösungsansätze gibt es?*

Die Antworten auf die Fragen aus den fünf Arbeitsgruppen werden am Dienstagmorgen im Plenum vorgetragen und diskutiert.

Dauer der Präsentation

Jede Präsentation sollte nicht länger als 15 Minuten dauern (bei Präsentationen von zwei unterschiedlichen Projektpartnern 20 min). Bitte halten Sie sich an diese Zeit.

Inhalt der Präsentation

Die Projektpräsentation sollte möglichst folgende Aspekte des Projekts umfassen: Projekthintergrund, Ziele, Methoden und Ergebnisse, (sichtbare und unsichtbare) Auswirkungen, Ergebnisse der Evaluation oder andere Aspekte, die von allgemeinem Interesse sind.

Format der Präsentation

Das Format der Präsentation ist Ihnen überlassen. Es besteht die Möglichkeit, Powerpoint zu nutzen. Sollten Sie diese wahrnehmen wollen, bitten wir Sie, uns Ihre Präsentation am Sonntag bei der Ankunft am Infotisch auf einem USB-Stick zu geben. So können wir Sie auf den entsprechenden Computer kopieren.

Wir möchten Sie bitten, sofern noch nicht erfolgt, uns baldmöglichst Ihren vollen Text zuzusenden, also eine ausführliche Version Ihres Abstracts auf Englisch oder Deutsch, Umfang: rund 3000 Wörter. Wir benötigen ihn zur Vorbereitung für die Simultanübersetzung und für die Tagungsdokumentation.

Jede Arbeitsgruppe wird von einem/-r Moderator/-in geleitet, die hilft, die Diskussion zu strukturieren und als „Zeitwächter“ fungiert.

Etwaige weitere Fragen zu Ihrer Präsentation und den Arbeitsgruppen beantworten wir Ihnen natürlich gerne.

Sie finden detaillierte Informationen über die Arbeitsgruppen und die anderen Beiträge auf der Konferenzwebsite <http://www.lill-danube-conference2012.eu/lectures.html>

Danke im Voraus für die gute Zusammenarbeit!

Working groups (Changes are possible)

Arbeitsgruppen (Änderungen sind möglich)

1. **New media and online communities for active ageing** **Neue Medien und Online-Communitys für aktives Alter(n)**

Working group 1 will be held in German, Italian and English

11.00.- 13.00

Gilberto Collinassi

G&G, Grandparents and Grandchildren

Ralph Schneider

Seniors as internet helpers: a model for active citizenship and peer-to-peer-learning by seniors to access and sensibly use the Internet;

Senior-Internet-Helfer/-innen als Modell für bürgerschaftliches Engagement und Peer-to-Peer-Learning bei der Erschließung des Internets und seiner sinnvollen Nutzung durch ältere Erwachsene

Monique Epstein

E-SENIORS association

Gabriella Fabbri

Online Platform www.ewa-ferrara.it

14.30-16.30

Prof. Dr. Dirk Richter

TAO – Third Age Online

Margret Budde / Ellen Salverius-Krökel

Virtual and real learning and competence network of older adults (ViLE);

Virtuelles und reales Lern- und Kompetenz-Netzwerk älterer Erwachsener (ViLE) e.V

Petra Dippold

The Media Project „Danube-Networkers-Online-Lectures (DALEC)“;

Das Medienprojekt „Danube-Networkers Online-Lectures (DALEC)“

Moderation : Markus Marquard, ZAWiW, Minutes: Ralph Schneider

2. **Civil society and civic engagement** **Zivilgesellschaft und bürgerschaftliches Engagement**

Working group 2 will be held in German and English with consecutive translation into Serbian or Croatian

11.00-13.00

Lothar Knapp

The community-centre Vaihingen an der Enz – an example of successful citizen involvement
Der Bürger-Treff Vaihingen an der Enz

Elisabeth Rigal

„Growing old in one’s neighbourhood“
„Älter werden in Grätzel“ (Stadtviertel)

Ljiljana Cumura Zizic

Intergenerational interactions - a step towards social inclusion of older adults with disabilities
Generationsübergreifende Interaktionen – ein Schritt zur sozialen Einbindung älterer Erwachsener mit Behinderungen

Jerzy Berendt

“Tell me about your commitment” – A Grundtvig Learning Partnership project
„Wo engagierst du dich?“ – Die Grundtvig Lernpartnerschaften

14.40 -16.30

Tihana Stepinac Fabijanic / Valerija Kelemen Pepeonik

Civic Engagement of Older People in Cultural Heritage Protection and Promotion in Rural Croatia
Ziviles Engagement älterer Menschen zum Schutz und zur Förderung kultureller Erbgüter im ländlichen Kroatien

Mirjana Klapprodt

Reduction of elderly discrimination in Serbia through the project “Elderly in Serbia” (Zlatno doba života - Golden Age of Life)
„Die goldene Zeit des Lebens“ gegen Diskriminierung älterer Menschen und für Abbau von Stereotypen (Zlatno doba života)

Jasna Curin/ Milena Dimitrova

DANET – Danube Networkers at Work

Moderation: Andrea Wagner-Staritz, VHS Hernals (tbc/angefragt), Minutes: Meike Westerhaus, ZAWiW

3. Activating methods in seniors’ education **Aktivierende Methoden in der Senior/-innenbildung**

Working group 3 will be held in German and English

11.00 – 13.00

Nadezda Hrapkova

Activating methods in seniors’ education
Aktivierende Methoden in der Seniorenbildung

Peter Kratzer

European Business Games as Instruments for Non-Formal Learning
Europäische Planspiele als Instrument des non-formellen Lernens

Helmut Herzog

JAZz Association
Zukunft zusammen(JAZz)

Eberhardt Theile, Romano Valentini

ASSIST -Active Partnership and Support of Senior Consultants for International Students
Kurzvorstellung des Arbeitskreises (AK) ASSIST

Dana Steinova

Exchanges among senior students
Austausch zwischen Seniorenstudenten

14.30-16.00

Assoc. Prof. Dr. Mariela Nankova

Activating methods in seniors'academic education
Aktivierende Lernmethoden in der akademischen Ausbildung von Senioren

Barbara Heinze, Vitalija Norviliene, Carmen Stadelhofer

What touches our souls in EWA stories. Summary of the Grundtvig Learning Partnership
"European Women in older Age" (EWA)
Wie wir durch Geschichten von Frauen im höheren Lebensalter bewegt werden. Resümee
der Grundtvig-Lernpartnerschaft „European Women in Older Age (EWA)

Gerti Zupanich, Tanya Gebova

Example of our Danube-Networkers "Lifelong Learning Project"
Lernpartnerschaft "Danube-Networkers"

Moderation: Mariano Sánchez, Minutes: Mariela Nankova /tbc/angefragt)

4. Cultural heritage and time-witness work Kulturerbe und Zeitzeugenarbeit

Working group 4 will be held in English and Croatian

11.00 -13.00

Prof. Dr. Dušana Findeisen

Cultural Mediators in Slovenian Museums- Generations learning and working together
Kulturmediatoren in slowenischen Museen – Generationenübergreifendes Lernen und Arbeiten

Dr. Horst Schmidt, Wolfgang Weigel, Karl Fassbinder

Learning by research: a historic Danube project as an example
Forschendes Lernen am Beispiel eines historischen Donauprojektes

Maura Maginn

Cultural Heritage and Time Witness work
Kulturelles Erbe und Zeitzeugenarbeit

Doina Dragan

Contest „Danube in poems“
Der Wettbewerb: Donau – Gedichte

14.30-16.30

Ljiljana Gehrecke, Carmen Stadelhofer

The European Grundtvig Learning Partnership „Danube-Stories“
Die europäische Grundtvig-Lernpartnerschaft „Danube-Stories“ - Donau-Geschichten“

Monika Reif

GOUT - School of Taste: Food Culture and 'savoir vivre' in different European regions⁸¹
GOUT - Schule des Geschmacks: Esskultur und Lebenskunst in europäischen Regionen

Jadwiga Weigt

The European Learning Partnership SENIOR
Die Europäische Lernpartnerschaft SENIOR

Moderation: Gabriela Körting, ZAWiW, Minutes: Lina Zaveleva, ZAWiW

5. Sustainable structures for lifelong learning Nachhaltige Strukturen für Lebenslanges Lernen

Working group 5 will be held in English

11.00 – 13.00

Dr. Marvin Formosa PhD

European Union Policy on Late-Life Learning
Die Politik der Europäischen Union zu Lernen im Alter

Dobrinka Stoykova, Ljubomira Parichkova

Learn more - live better!
Lerne mehr – lebe besser!

Dr. Jana Šemberová

From SoLiLL through e-LiLL to EWA
Von SoLiLL über e-LiLL zu EWA

14.30-16.30

Alexandru Strungă, Natalija Milosevic

DASUN: building up academic partnerships for seniors' education in the Danube Region
DASUN: der Aufbau akademischer Partnerschaften für die Seniorenausbildung in der
Donauregion

Stanley Miller

The British model of Universities of the Third Age (U3A)
Das britische Modell der Universitäten des Dritten Lebensalters (U3A)

Peter Hug

Support for academic continuing education and transnational cooperation of seniors
Förderung der akademischen Weiterbildung und der transnationalen Zusammenarbeit
älterer Menschen

Moderation: Dirk Jarré (EURAG), Minutes: Sylvia Dabo-Cruz, U3L Frankfurt